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Da jeg begyndte som juletræsproducent for
ikke så mange år siden, troede jeg, at der kun
var arbejdee i halvdelen af året. At fælde sådan
et træ til jul, det ville da blive en smal sag,
men det er som  om, tingene har ændret sig.
Faktisk er der arbejde hele året, hvis man – vel
at mærke – vil lave en  produkt, som man skal
kunne leve af.

År 2001 begyndte fint. Vi havde meget travlt
med bundklipning af nordmannsgran lige
fra starten, og det var kun vejret, der gav
mulighed for et par fridage – lige til at ved-
ligeholde portaltraktoren.

Bundklipning
Bundklipning af nordmannsgran er da hel-
digvis blevet almindelig. Det er rigtig godt
for træet. Nu er det kun spørgsmålet om
tidspunktet, og om det så skal gøres en eller
to gange. Selvfølgelig er der også det med,
om det er nok blot at såre træet i bunden
med en snor eller lignende, for at det ikke
skal vokse så kraftigt. 
Min erfaring sidste år overbeviste mig om,
at bundklip 2 gange med 1 års mellemrum

er bedst. Så er træet nemlig 99 % salgsklart
– i hvert fald i bunden.

Bredderegulering
Da foråret var godt i gang, ja, næsten på vej
til sommer, begyndte vi at bredderegulere
(formklippe). De salgsklare træer først, for så
er vi sikre på, at de er i orden. Jeg vil satse
på at begynde, når træerne er 4-5 år. Det er
til gengæld hårdt for ryggen, og meget tids-
krævende – og det er slet ikke sjovt, skal jeg
lige hilse og sige fra min kone.
Skal man bredderegulere samtlige træer,
eller skal man kun klippe de bredeste? For
vores vedkommende klipper vi næsten dem
alle sammen. Egentlig er det nu ikke så tosset
et job. Man skal bare være nogle stykker, og
gerne nogle, som er gode til at fortælle
historier – så går det kedelige af arbejdet.
Når man bredderegulerer, skal man huske i
udspringsperioden også at nippe øverste
grenkrans eller pille skuddet af.
Sidste år kunne vi have solgt betydelig flere
store formklippede træer, end vi havde. Så
jeg er overbevist om, at det er vejen frem –
og er det ekstra slid værd.

Vi havde også meget held med de fuglepinde,
vi prøvede. De reddede virkelig mange toppe.

Smag og behag
Det er op til kunderne, man skal handle
med, hvordan de ønsker, træerne skal se ud.
Det, der for nogle næsten er et skrottræ, er
for andre et primatræ. Her tænker jeg
særligt på åbenheden i træet, og ikke om
der er fejl i det. Forskellen i smag er en af
grundene til, at en stor del af træerne bliver
”omdøbt” på vej til salgsstederne. Simpelt-
hen fordi vi har alle forskellige meninger
om, hvad et primatræ er. 

Årets gang
Vækstmæssig var året godt, der kom vand
og vand og vand nok – og varme var der
også, men så er der jo desværre andre fakto-
rer, som spiller ind.
Den ene er tildelingen af gødning, som jeg
mener er vigtig. Gerne fra træerne er 3 - 4
år. Vi giver 2 gange årligt med en type, der
også indeholder mikronæringsstoffer. Det
sker enten som stribe- eller punktgødskning.

oplevelser
Af Poul Nicholaisen, Juletræsproducent og skoventreprenør 

En producents oplevelser med sæson
2001

Poul Nicholaisen dyrker selv juletræer på ca. 30 ha.
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Det andet er topskudsregulering, som det jo
har været nødvendigt at lave på nogle træer
de sidste par år på grund af den gode vækst.
Om det er med tang eller kemi, er egentlig
ikke det væsentlige, men tidspunktet, man
gør det på, er vigtigt. Erfaringen med Steen
Sørensens metode er, at vi skal begynde tid-
ligt. Det lærte vi i år 2001.
Hvad angår lus og mider, var det heldigvis
ikke så slemt som i år 2000, men vi kørte
alligevel en gang med sprøjten inden
udspring i samtlige kulturer fra 4 års alde-
ren. Det blev til endnu en tur i august i de
salgsklare bevoksninger.

Mærkning
Det sjoveste tidspunkt på året er, når jeg
skal til at prøvemærke træerne. Der ser jeg
resultatet af årets arbejde, og ikke mindst
får jeg sat en pris på træerne.
Størstedelen af vores træer var allerede solgt
i maj måned, så det var dejligt, at vi vidste,
hvad kunden ville have. Alligevel var det lidt
spændende at se, hvor mange træer der
kunne tages ud af de forskellige stykker.
Vi mærkede selv træerne med den aftale, at
de skulle godkendes sidst i september. Det
blev de sandelig også. Pu – ha de tog mær-
ker af, men de satte også mærker på andre
træer, som vi ikke syntes var gode nok.
Mærkningen er meget vigtig. Den skal gøre
begge parter tilfredse.
Når vi nu er ved mærkningen, vil jeg gerne
opfordre samtlige producenter og grossister
til at bakke op omkring den Original Nord-
mann mærkning, som Dansk Juletræsdyr-
kerforening prøver at lancere. Det er måden
at komme frem til, at der kun er to kvalite-
ter. Det vil gøre det mere gennemskueligt,
hvad det er for en vare, vi sælger. Samtidig

bliver det lettere at genkende varen, når den
kommer på markedet i udlandet, og det vil
styrke den enkelte producents overblik:
Så vi kan komme frem til, at der kun er 2
klassificeringer.
Så træerne ikke kan blive ”omdøbt” under-
vejs fra producent til forbruger.
Så producenten får en fair pris, der som
minimum dækker produktionsomkostnin-
gerne.
Det med, at producenten sælger 10 % prima,
50 % standard og 40 % skrot, MEN for-
brugeren betaler for 60 % prima og 40 %
standard. DET ER NOGET…
Enhver idiot kan jo regne ud, at der er noget
galt med den nuværende klassificering. Der-
for kan kunderne alligevel sagtens have

deres egne mærker, når de bare bliver sat
fornuftigt på træerne.

Høsten og prisen
Vi begyndte fældningen af nordmannsgran
den 10. november. Det var blevet godt vejr,
som for os på den fede jord er ensbetydende
med tør og let frost. Det var for øvrigt godt
vejr det meste af perioden, og sammenligner
man med år 2000, var det en drøm i 2001.
Den meget travle periode slutter vi af med
et besøg hos vores kunder. Vi er så nysgerrige
efter at se og høre, hvordan salget er gået for
dem. Om de har været tilfredse med kvalite-
ten, for det er jo vores visitkort til næste
sæson.

Jeg vil gerne opfordre samtlige producenter og grossister til at bakke op om den Original Nordmann sortering, som Dansk Juletræs-
dyrkerforening prøver at lancere.

En intensiv pleje
med gødskning,
bundklipning og
vækstregulering
m.m. giver også
resultater i form 
af flotte træer.



Men der er en ting, der kan gøre mig rasen-
de. Det er, når jeg flere gange møder nogle i
udlandet, som har købt træer i Danmark,
gennem de danske grossister og selskaber
for 60 - 65 kr.; oven i købet i størrelsen 1,75
– 2,00 m, og af en kvalitet, der er prima-
standard. Som kronen på værket er træerne
endda leveret på paller! 
”Det er da vel løgn!”, siger jeg. Men nej – en
viste mig kontrakten. Desværre fik jeg ikke
en kopi, og bagefter er det godt nok, for jeg
vil jo ikke ødelægge hans gode handel; for
det er nemlig, hvad han har gjort. Hold jer
fast! Hans salgspris er 240 - 280 kr. Det er
en hel pæn fortjeneste. 
Jeg vil vædde på, at de er opkøbt til under
standardpriser her i Danmark! Hvor føler
jeg mig dog dum på producenternes vegne. 
Vi regner og tænker: Producenten har ikke
fået den rigtige pris. Fragten til det land
udgør 18 - 20 kr. af de 65 kr., og så var de

oven i købet på paller! Det positive er her, at
sælgerne ikke vænner forbrugerne til billige
juletræer.
Derfor har vi producenter – hvis vi vil – en
chance for at få en fornuftig pris for træer-
ne i den kommende sæson. Hvis vi ruster os
moralsk og siger ”Nej tak!” til sådanne sjofle
priser. Den slags grossister må ikke få lov at
eksistere, hvis producenterne skal overleve.
Prikken over i’et var, at han fortalte, at han
fra samme selskab inden julen 2001 var
blevet tilbudt træer til år 2002 til samme
pris og leveret på paller. Det er ikke fordi,
jeg har noget imod grossister og eksportører.
Det burde være dem, som solgte vores
træer, men nogle kan åbenbart ikke.

Vi mangler fælles fodslag
Til sorteringsmøderne har jeg utallige gange
hørt Kaj Østergård opfordre både producen-

ter og grossister til at få et fælles fodslag i
branchen. Det er ikke nødvendigt at sælge
til de priser, som vi har oplevet et par år i
træk. Jeg spørger bare, om dem, der prøver
at sælge vores træer, egentlig dygtige nok?
Mit svar er klart NEJ! 
Sig derfor ”nej tak” til dem, der ikke vil give
en ordentligt pris for dine træer. Hvis de vil
sælge træer til den pris, så må de selv dyrke
dem.
Når jeg kommer rundt til producenterne
med portaltraktoren, er det alt for tit, jeg
møder frustration over, om det nu kan betale
sig at gøre noget. ”Vi blev tilbudt 25 – 30 kr.
for træerne. Det er jo udgifterne, der er
størst”. Ja, det er klart, hvis man sælger til
den pris, men det er ikke nødvendig at sælge
til den lave pris, hvis træerne altså er blevet
passet. Der er nemlig mangel på velpassede
træer. Det er, hvad år 2001 har lært mig.
En ting er sikkert: Mange producenter bør
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Vi skal frem til, at der kun er to kvaliteter, fordi:
● Det vil gøre det mere gennemskueligt, hvad det er for en vare, vi sælger.

● Det bliver lettere at genkende varen, når den kommer på markedet i udlandet.

● Træerne ikke kan blive omdøbt på vej fra producent til forbruger.

● Producenten så kan få en fair pris, der som minimum 
dækker produktionsomkostningerne.

Vi skal frem til, at der kun er to kvaliteter, fordi:
● Det vil gøre det mere gennemskueligt, hvad det er for en vare, vi sælger.

● Det bliver lettere at genkende varen, når den kommer på markedet i udlandet.

● Træerne ikke kan blive omdøbt på vej fra producent til forbruger.

● Producenten så kan få en fair pris, der som minimum 
dækker produktionsomkostningerne.
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gøre noget mere for at højne kvaliteten, for
der er grænser for, hvor dårligt et træ, der
kan sælges.
Det er ikke nok blot at bundklippe, men det
er et skridt på vejen til bedre træer. Det er
jo ikke hårdt arbejde, men det skal bare
gøres.
Jeg vil gerne opfordre de producenter af
juletræer og pyntegrønt, der vil tjene penge
på deres træer, til at bakke op om Dansk
Juletræsdyrkerforening. Det er den eneste
forening, vi har, som kan være med til at
rette op på nogle af de dårlige ting, der sker
i vores branche.
Alt i alt var det et godt år for os. Vi havde en
positiv difference i forhold til året før.

Lykke og held med sæsonen 2002.

FÅ BEDRE ØKOMONI I DIN JULETRÆSPRODUKTION
● FÅ STABKLIPPET
● FÅ BREDDEREGULERET
● FÅ SKÆRMSPRØJTET ELLER BREDSPRØJTET
● FÅ STRIBEGØDSKET
● FÅ SPRØJTET MOD MIDER OG LUS
● FÅ TOPSKUDSREGULERET
● FÅ EN FAST AFTALE OM PASNING AF KULTUREN
● FÅ DET UDFØRT AF FAGFOLK
● FÅ EN FAST PRIS

Poul Nicholaisen, Bisholt Strandvej 21, 8700 Horsens
Tlf. 7568 4080 Fax. 7568 4084 Mobil 2042 4080

KOMPLET MED:
• Væskeregul. spredehoved
• Batteri
• Batterioplader
• 10 liter rygbeholder
• Katalog med sprøjtetabel

• Ukrudtsmidler
• Svampemidler
• Insektmidler
• Næringsstoffer
• Desinficering

SCAN MICRON-SPRØJTER 
( 3 MODELLER)

SERENA RYGSPRØJTE

Model
“Bio Jet”

Fuld opladning på én natMANTIS
SPRØJTER

Til udbringning af
koncentreret Roundup
Vi lagerfører 6 modeller

Tlf. 62 62 27 22

Når jeg som skoventreprenør kommer rundt til producenterne med portaltraktoren, er
det alt for tit, jeg møder frustration over, om det nu kan betale sig at gøre noget. ”Vi
blev tilbudt 25 – 30 kr. for træerne. Det er jo udgifterne, der er størst”. Ja, det er klart,
hvis man sælger til den pris, men det er ikke nødvendig at sælge til den lave pris, hvis
træerne altså er blevet passet. Der er nemlig mangel på velpassede træer..


